
Poiitiški oddelek. 

Jezikovno vprašanje in sedanja vlada. 
Od svojega nastopa do današnjega dne je sedanja 

vlada že večkrat se izjavila glede jezikovnega vprašanja. 
Grof Badeni in minister Gleispach sta zlasti že mnogo 
govorila o tej stvari, a vzlic temu ne moremo reči, da 
vemo, kakšno stališče da v jezikovnem vprašanju zavzemlje 
vlada. Vsi ministerski govori v tem oziru so bili tako 
nejasni in se je v njih skušalo ustreči vsem strankam, da 
pač nikdo ne ve, na kakem stališču stoji vlada. 

Od ministra grofa Gleispacha smo že slišali, da 
stoji na stališču, da mora vsak v svoji deželi dobiti pra
vico v svojem jeziku, priznal je, da je potrebno da mo
rajo porotniki znati jezik zatoženca, kajti porotne obrav
nave s tolmači ne dajo nobenega jamstva za dobro pravo
sodje. Toda vse to so bile le lepe besede. Pravosodni 
minister dosedaj ni storil niti koraka, da jim v praksi 
pridobi veljavo. Celo nasprotno. Pri imenovanjih sodnikov 
je celo gledal, da je imenoval za slovenske kraje na Pri
morskem in Štajerskem sodnike, ki niso zmožni slo
venščine. 

Na Štajerskem je baš grof Gleispach nastavil ve
liko nemških sodcev v slovenskem delu dežele, pri okrož
nem sodišču v Celju so izginili zadnji čas vsi slovenski 
uradniki. Nastavljeni nemški uradniki največ ne znajo 
slovenščine. Za silo jo morda kdo lomi in je tudi kje 
ujel kako spričevalo o znanju slovenščine, a toliko je pa 
gotovo ne zna, da bi mogel v slovenščini uradovati. Pa 
čemu bi se trudili s slovenskim uradovanjem, ko vendar 
že njih imenovanje samo na sebi dokazuje, da vlada ne 
želi, da bi se slovenski uradovalo. Za Gorico je imenovan 
državni pravdnik nevešč slovenščine, ki bode gotovo delal 
le italijanske zatožnice in posledice temu bodo italijanske 
obravnave pri okrožnem sodišču. Slovenci v vse lepe be
sede ministrove ne moremo imeti najmanjšega zaupanja, 

ako se dejansko postopanje vlade tako malo vjema z 
njenimi besedami. 

V jedni zadnjih sej budgetnega odseka je ministerski 
predsednik grof Badeni zopet govoril o tej stvari in za
trjeval, da bode vlada v jezikovnem oziru se držala na 
stvarne zahteve v upravi in pravosodju. Že to je tako 
nejasno povedano, da nikdo ne ve, kakega načela se bode 
vlada ozirala. Kdo ve, kaj se vladi zdi stvarno, kaj pa 
ne. Toda še man je so pa nas zadovoljile daljše besede. 
Rekel je, da se bodo podrobnosti še le določile, a se 
bode pri tem oziralo na težavne sedanje uredbe šol. Z dru
gimi besedami rečeno, na Koroškem in v Trstu s slo
venskim uradovanjem ne bode nič, kajti vlada bode rekla, 
da so ondu šole tako vrejene, da jej ni mogoče dobiti 
slovenščine veščih uradnikov. Po našem mnenju so ti 
oziri na uredbo šol popolnoma nepotrebni. Ko se je uvel 
dualizem, so Ogri določili obrok, do katerega se morajo 
uradniki naučiti madjarščine. Ravno tako bi se tudi v 
Avstriji moralo postopati. Uradnikom bi se moral dati 
obrok, do katerega si morajo prisvojiti potrebno jezikovno 
znanje. Ustava je že dovolj časa v veljavi, da bi se urad
niki tudi že dosedaj bili lahko pridobili sposobnosti, ka-
keršnih zahteva. Sicer pa ni taka težava, le vlada naj 
bolje gleda pri imenovanjih, da bode slovenske uradnike 
obdržala v slovenskih krajih. Posebno naj v politični 
upravi popusti napačno mnenje, da so za to službovanje 
sposobni samo grofi in baronje. 

Če sedanje šole ne ustrezajo potrebam jednakoprav-
nosti pač nismo Slovani krivi, ko smo to vendar vedno 
zahtevali. Če ve sedanja vlada, da bode pri sedanji 
uredbi šol težava s slovenskim uradovanjem, zakaj se ni 
še ničesa storilo, da preustroji šole tako, da bodo uga
jale dejanskim zahtevam. Zakaj pač ni učni minister 
Gauč še poskrbel, da bi na Štajerskem, Koroškem in Pri
morskem se gimnazije in realke tako uredile, da bi 
učenci, ki jih dovrše bili vešči obeh deželnih jezikov, če 
že ne vsi, pa vsaj tisti učenci, ki so doma iz slovenskih 
krajev. V tem smislu je bil celo štajerski deželni zbor 
sklenil resolucijo. Na to resolucijo se vlada lahko opira. 
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ki bi odredila primerno preosnovo srednjih šol na Do
lenjem Štajerskem. Če bi Nemci kaj oporekali, bi vlada 
lahko rekla, da so tako resolucijo sami sklenili. Tudi za 
slovenske stolice na graškem vseučilišču se še ni poskr
belo, če tudi so potrebne za uresničenje narodne jednako-
pravnosti. Če bi se upeljale take stolice na pravoznanski 
fakulteti, bi kmalu slovenščine veščih uradnikov ne man-
kalo. Dokler pa vsega tega ne stori, vladi ne moremo 
zaupati, naj še tako lepe stvari obeta. Težave izvirajoče 
iz uredbe šol so pač le pretveza, da bi ne bilo treba iz
vesti narodne jednakopravnesti. Zato v sedanjo vlado 
Slovenci ne moremo imeti posebnega zaupanja. Zato se 
le čudimo, da so naši poslanci glasovali za dispozicijski za
klad v proračunskem odseku, naj so se z vlado že vršila 
kaka pogajanja ali ne. Mi ne odobravamo postopanja 
tistih, ki hočejo še le po novih volitvah se odločiti, kako 
stališče bodo zavzeli proti vladi. Po našem mnenju je 
treba tudi poprej nekoliko jasnosti. Treba jo je iz ozira 
na volilce. Volilci so pač opravičeni zahtevati, nekoliko 
jasnosti v tacih stvareh, da bodo vedeli, bi li svojim do
sedanjim poslancem skazali zaupanje ali pa poiskali si 
novih mož. Nadejamo se, da naši poslanci pri obravnavi 
proračuna v zbornici poslancev narede potrebno jasnost. 
Prilike za to bode pač dovolj. Jasnost v tej stvari je 
važnejša, kakor kak slovenski govorček v državnem zboru. 


